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Caries Vivó , 
k a r t i s t a t a s t a o l l e t e s 
Text: Xevi Planas 

Fotos. Josep María Oliveras 

Cal recorrer al tópic per definir Caries Vi\-ó. Home de moltes aficions, 

aquest artista de vocació renaixentista és el paradigma del tastaolletes. 

Si hi ha algú a Girona que s'ha vist amb cor de fer cursos sobre una 

dotzena de temes ben diferents, és Caries Vivó, que tota la vida ha 

obert finestres al món de la cultura. 

lú. Jo \'íw¿ néixer a Saír. Qimn va acabar 
la guerra, vam venir a viiire a Girona i 
vaig anar al ciiMeyi deis Maristes duranc 
nou anys. Durant el batxillerac, em limi-
tava a estudiar. 

- Quan el va acabar, va comengar a 
org£iiiít;ar activiiais cullurais! 

- Em vaig anar embolicanc en inicia-
tives. M'agradava dibuíxar, vaifí fer la pri
mera expüsiciü, vaig enerar al Cercle Ar-
tístic, on vam anar programant activitats 
amh rEmília Xargay, l'Enric Marques, en 
Paco Torres Monsó... Una colla de gene 
que vam néixer entre el 1925 i el 1935, i 
que potser süm de la generacio perduda, 
vam anar obrínt moltes portes. Quan em 
pregunten si sóc un artista, jo sempre dic 
que la meva obra importanc és la fcina 
que vam fer en aqucil temps obrint portes 
i finestres, introduint activitats poc habi
tuáis en aquel! moment i canviant una 
mica l'ambient. Aquesta és la íeina que 
he fet de la qual estic mes orgullos, mes 
que no pas de la meva obra artística. 

- Guarda hom records de la seva in
fantesa? 

- De petit, vaig estar fins ais cinc anys 
immers en l'entorn d'una fabrica, en un 
ambient estrictament familiar, tot i que 
tenia un parell d'amics. Durant la guerra 

oltes persones 
pensen que vosie 
és de Girona de 

tota la vida, pero en reflíítíií va néixer a 
Saii i procedeix d'una familia arreiada en 
altres indreis... 

- Tot i que el meu pare treballava 
en e! ram del textil, perqué era el di
rector de la fábrica Coma i Cros de 
Sait, Tavi, el besavi i el rebesavi venien 
del ram de la marina. Des de capitá de 
vaixell fins a calafat o práctic del port 
de l'Havana, tots eren del tam matiner 
i originaris del Maresme. La familia de 
la meva mare, en canví, prové de Besa-

u 

U56| 24 Revista de Girona / ni'im. 176 in;ii<í-jiinv 1996 



Revista de Girona / iiúin. 176 ni;ut; - jiiny 19^6 25 [2571 



' arles Vívó í Siqués 

va néixer a Salt el 3 

de desembre del 1930. Viu a 

Girona des del 1939. Ha 

practicar diferents disciplines 

artístiques i ha desenvolupat 

ima intensa activitar com a 

divulgador cultural escrivínt 

arricies per a diferenrs piibli-

cacions, pronuncianc con

ferencies, fenr cursos i pre-

senrant exposicions. Ha im

pulsar nombroses iniciatives, 

sovinf a l'aixopluc d'entirars 

en les quals ha coMaborat. 

Interessat en camps molr di

versos de les human itats, ha 

estat l'introductor a la zona 

de Girona de nombroses ma-

nifesracions deis íimbits cul

tural i social. 

Com a escripror, ha publicar 

en revistes diversos contes, 

sovint de temática gironina 

tractada amb elements 

fantásrics, i és auror de Lle-

gendes de Girona. Li agradaría 

reunir els seus contes en un 

volum i escriure un estudi 

sobre els símbols de la cate

dral de Girona. 

vaig estar a Vilassar de Mar. Després de 
la guerra, quan la familia ja estava ins-
CaHada a Girona, vaig estudiar ais Ma-
ristes. No rinc gaire bon record d'aquesta 
época, perqué el coMegi era moít repres-
siu. Ara que es parla tanc d'immersió, 
pensó que a mi em van fer una immersió 
brutal al casteila, obligant-me a cantar 
himnce nacionales del Movimiento i in-
troduint-me a la tomwció premilitar o a 
la disciplina del Frente de Juvenmdes o 
a la de l'Acción Católica d'aquell temps. 
La cultura que em van donar a escola 
encara em serveix, pero Teducació que 
hi \'aig rebre me The hagut de treure tota 
del damunt. 

- Va deixar els estudis mes aviat del 
que hauria volgut? 

- Vaig treure'm el títol del batxille-
rat i aquí es van acabar els meus esru-
dis. Molt temps després, quan es va 
obrir el Collegi Univcrsitari de Giro
na, vaig fer el graduar d'Hisroria. ! ara, 
per celebrar la meva jubilació, curso es
tudis de Teología. A part de (oi aixo, la 
major part deis meus estudis son no ofi
ciáis. No he parat mai de llegir. apren-
dre, estudiar i, sempre que he poguc. 
ensenyar, en cursets sobre mil temes. 

- Els joves d'abans eren mes inquiets 
culturalment que els d'ara? 

~ Abans els nens íeien mes vida Je 
carrer. Ara, en canvi, els infants quan 
son fnra de classe es dediquen a practi
car activirats esportives o similars. 
Avui dia no hí ha la vida de colla 

éé 
Potser .som 

de la generació perJiída, 
pero vara obrir 
raoltes portes. 

I s á ^ )^^7Í 

d'abans. Llavors les diversions eren snés 
elementáis, mes sen:illes, pero potser 
donaven ocasíó a fer coses mes profito-
ses, de mes profundirat. Abans hi havia 
mes tendencia a anar a la biblioteca, 
perqué no hi havia les possibilitats d'oci 
que hi ha ara: la televisió, les discote-
i[ues... La gent llegia mes. Per exemple, 
si veies una peMi'cula vagament históri
ca, després anaves a la biblioteca a bus
car un Ilibre que t'expliqués si de verítat 
havia passat el que havies vist al cine
ma. Tanr era que tractés de l'oest ame-
rica com de Maria Esruard. Avui dia 
aixó és inconcebible. La gene només 
acostuma a fixar-se si a la peMícula hi ha 
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mes cops ele puny o menys, ü si la prota
gonista h de bon veure, o es queden 
amb aspectes d'aquests margináis. Abans 
hi havia mes cultura. N'bi havia mes no 
pas perqué la ^em d'abans fos mes trem-
pada que la d'ara, sino perqué cenia 
menys possibilitats de distracció. 

- Quan algií parla de Caries Vivó, 
rard o d'hora acaba dient que vosté és un 
polifacétic... 

- Alguns em diuen polifaceric, pero 
aquesta paraulu no m'aî rada gens. N"hi ha 
una de mnlt catalana que potser explica 
millor el que sóc. Jo sóc un tastaolleces. 
Ser tastaolletes té un avantatge i un in-
convenient. L'avantarge: sé mes coses que 
moka gene i aixo em dona una riquesa 
que em pcrmet relacionar un tema amb 
un altre, L'inconvcnienc; no he pogut 
aproíundir prtiii en cap de les disciplines 
per les quals m'lie interessat. Potser tinc 
una cultura mole extensa, pero només és 
profunda en alguns aspectes. Hi ha gent 
que \'ol acumular Jiners. Jo vull adquirir 
coneixements. Per aquesta rao, em poden 
intcressar camps molt diferents: el món 
oriental, la totografia, la cabligrafia, la 
pintura, els titelles i mil coses diverses, 
cada una de les quals m'ha enriquit una 
mica. Sé, pero, que qualsevol persona que 

cstudií bé només un d'aquest'í ambits en 
sabrá mole mes que jo. No tinc cap pro
blema a reconéixer-ho. 

- Se sent hereu de Fesperit renaixcncista? 
- Diuen que cada renaixcncista volia 

ser un uomo universale. Una vegada, un 
amic, mig de broma, em deia que jo era 
un uomo universale. Jo li vaig dir que no, 
que jo, en toC cas, era un homenec uni
versal. Universal en el sentit que toco 
de tot. Homenec en el sentit que no 
cinc, ni de bon tros, la categoria que 

44 
Sé mes coses 

que mcilta íícnt, 
pero lio he pogut 

ciprofundir 
prou en cap 

f9 

tenia aquella gene. Una de les virtuts 
mes importants que pot ceñir una perso
na és la taíaneria, no en el sencit de 
saber qué fa el veí, sino en el de voler 
teñir mes cultura. Des d'aquest pune de 
visca, escic molt contení de ser tafaner, 
de ser un homenet universal. 

- Per abastar tants-ambits, cal ser 
lori;osamenc autodidacte? 

- En bona part, sí. He cursar estudis 
académics i no me'n penedeixo gens. Sóc 
conscient, pero, que els estudis académics 
només et donen una carcassa, una mena 
d'armaris amb moles de calaixos perqué 
els vagis omplint tu mateix. La majoria 
de la gent els deixa buits. jo procuro om-
plir cada calai.xet. Haver estudiar d'una 
manera estructurada et dona un fons de 
cultura que et permec incereiacionar 
mons pels quals només c'hauries interes-
sat ocasionalment. Si jo m'he sentit atret 
per la cabhgrafia. per excmple, no ha 
estar només perqué m'hagi intercssat la 
caMigrafia de manera estricta, sino per
qué rhe pogut relligar també amb els lli-
bres, la cultura medieval, l'orde deis be-
nedictins, l'art abstráete, les filosofies 
orientáis... Conec gent que té molts co
neixements, pero que son molt desestruc-
turats i que al final no li ser\'eixen per res. 
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Els passa com a aquell que posa iiuiync-
sia a l'aigLia: fa multí hromera, pero no 
és prou consistent. Turs ens hem de reci-
clar. L'especialirzació va bé des Jeí punt 
de vista iicilitari, pero cal saber de tot. 
Els cienrífics liaurien d'anar a classcs 
d'hiimanitats, per cxemple. 

- Si s'hagLiés de fer imprimir una tar
jeta en la qiial constes, al costat del noin, 
a que es dedica, ¿qué lii posarla? 

- Quan m'han demanat coni m'ha-
vien de presentar abans d'una conferen
cia, mai no he sabut exactamenr que din 
artista, investigador' No bo .sé. Que em 
presentin amb ei meu nom. Jo el que faig 
és de Caries Vivó. A grans trets, podría 
dir que basicament m'interessen dos 
camps: la plástica o les arts visuals i la 
sifjnificació. En el primer cas, no taig una 
distinció especial entre el dibuix, el gra-
vat, la fotografía o ía iMustració. Estic 
content d'haver muntat un grapat d'ex-

posicions, i no únicament de la me\'a 
obra, sino també d'altres persones. En el 
segon cas, m'interessen molt els símbols, 
els signes, els fets esotérics o mágics. No 
és pas que cregui en l'astrologia o en 
l'eficacia Je la magia, pero sí cree, per 
exemple, en el significar de cada carta 
del tarot. No m'obsessiona l'efectix'icat 
rea! de tot aixíi, sino els signes que s'iiti-
litzen, la liturgia, el que hi ha amagar a 
darrere. De vegades, m'he interessat per 
algún mon concret peí seu aspecte vi
sual. He volgut conéixer el budisme zen, 
per exemple, per la seva plástica. 

- Una lectura visual d'una detemiina-
da realitat l'indueLx a entrar-hi mes a fons? 

- Sí. Quan vaig vcure la pellícula 
El nom de la rosa, després de constatar 
que el Ilibre era millor que el film, de 
seguida vaig comentar a Iligar caps. A 
la peblícula, hi ha aspectes visuals que 
no hi surten només per fer bonic. En un 

moment determinar, a la biblioteca del 
monestir, apareix algú fullejant un Uihre. 
Es Lina reproducció del Beatus de Girona. 
El conec bé, perqué l'he estudiat. També 
eni \'aig assabentar que Umherro Eco, 
molt abans de ser famós, va passar una 
temporada a la Residencia Internacional 
de Girona. Se n'anava sovint a la cate
dral de Girona o al monestir de Sant 
Pete de Roda, que el va inspirar una 
mica per escriure El nom de la rosa. La 
gracia de la peMícula no la trobo en una 
escena d'un frare que ía de detectiu i des-
cobreix un assassinat, sino en el que et 
suggereix per relacionar fets diferents. 

- Deia que durant el tranquisme va 
voler obrir finestres al món de la cultura. 
La política no el va temptar mai? 

- Ais anys 50 i 60, hi havia dues 
classes de persones: les que ho accepta-
ven tot i les que es rebel-laven. Entre tes 
que es rebebiaven, hi havia les que ho 
feien políticament. Jo mai no he tingue 
vocació política. No n'he tingut no pas 
per taita d'interés, sino per falta d'estó-
mac i de mentalitat, Tinc el defecte de 
conservar la memoria i recordó el que 
deien molts polítics fa anys. Si tes políti
ca, seria un péssim polític. Mes que 
menar una Iluita heroica, el que féiem al-
guns Uavors era obrir finestres enmig de 
la Girona grisa i raneada. El mite de la 
Girona grisa i negra va ser cert entre el 
1939 i els anys 70. Ara no. Ara tot ha 
canviat molt. Ja voldrien moltes ciutats 
que teñen fama de ser obertes ser-ho tant 
com ho és Girona. Si llavors potenciá-
vem Tart modem, era perqué es veiés que 
no únicament hi havia l'art oficial, que 
era espantosament académic. Els artistes 
teníem una mena de butlla. Encara que 
fos amb censures i amb moltes dificultats, 
se'ns deixaven fer moltes coses que a un 
senyor del Partit Comunista no li deixa
ven fer perqué estava prohibit. Amb l'ex-
cusa que estávem una mica bojos, ens 
deixaven fer. Llavors els artistes érem 
com els bojos a l'edat mitjana, que te-
nien una butlla. A mi, per exemple, 
m'agradava dur barba. Potser vaig ser el 
primer gironí que en vaig portar, després 
del doctor Pipe Sanche:. Em deien el 
nom del porc, pero m'ho consentien per
qué era artista. Ara tothom du barba: el 
governador, el president de l'Audiéncia i 
un dia d'aquests se'n deixara el bisbe... 

- També es va apuntar a algunes expe-
riéiicies cinematografiques... 
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- Sempa- nVha inten ŝsíU mes ia foto-
graíia que el cinema. Vaig ser presidenc 
de riissüciiició forografica de Gírona, he 
estat ais jiirats de dot:enes de conciirsos 
de fotografia... Pcm també vaig trebaÜar 
en alguns projcctes cinematogriitics. Una 
vegada íins i rot \'aig pintar amh pastel 
una petita part de la fagana de la catedral 
per a una pel-lícula en que en Jordi Soler 
feia de protagonista. L'Antoni Vares 
també em va cridar per ter un paper en 
un film seu en que necessitava un actor 
qtie portes barba. Jo no sabia que em 
volia per aixd i resulta que el dia abans 
me la vaig ataitar. Em van liaver d'engan-
xar ima barba postissa... 

- Molts lectors el coneixen peí seu Ilibre 
sobre les llegendes de Girona. que ha estat un 
éxit. L'ha sorpres que s'ha î \-enut tant' 

- No. A la gent li agrada les Uegen-
des i se les fa seves. He recoliit llegendes 
dociimentades des de ta moles anys i 
n'he recoliit d'apocrifes. La de la Cuco-
liona la vam crear entre l'Emili Massa-
nes, que es va inventar el personatge, la 
meva dona i jo. Ja se'ns ha escapar deis 
dits- Alguna vegada algú me l'ha expli
cada d'una manera que no es ct^rrespon 
amb la historia original i quan he dii 
que no anava ben hé així nti em creien. 

(4 
Ümbertt) £ct), 

abans de ser faiiK ,̂ 

\'a passar una temporada 

a Girona. 

Aixo demostra que les Uegendes son 
vives. Cadascú les adapta ai seu aire. 

- Voste ha estar l'intRKluctor a Girona 
de múltiples realitats de la vida cultural i 
social. Per exempie, va ser el primer que va 
divulgar-hi la figura de Lanza del Vasto, el 
máxim exponent de la no-violéncia a Euro
pa. Quin record en té, de la relació que hi 
va mantenir? 

- VLiig teñir coneixement de L'Arca, 
la comunitat que va fundar Lanza del 

Vasto, a través d'un arricie d'Alfonso 
Comín a El Cier\'o i vaig vuler passar-hi 
una petita temporada, al final deis anys 
60. Alia vaig deacobrir l'objecció de 
conscicncia i vaig ser el primer que en 
va parlar a Girona en un acte públic 
quan vaig fer una conferencia explicant 
que feien a L'Arca, Arran de la me\'a vi
sita a aquesta comunitat, vaig teñir una 
certa relació amb Lanza del Vasto. El 
veía quan jo anava a L'Arca, quan ell 
venia a fer unes estades a Catalunya i un 
parell de cops que va ser a casa meva. 
Era una persona que tenia un aspecte 
físic impressionant. Tenia una for^a de 
lleó. Era un home mott rígid, que estava 
tan conveni;ut del que creia que no ac-
ceptava discrepáncies. Sé, pero, que amb 
el temps va anar canviant i que va sua-
\'itzar la seva actitud. La seva filosofía 
era molf interessant i continuo compar-
tint-nc molts aspectes. Li agradava molt 
el barri vell de Girona. De la catedral, el 
que el va fascinar mes, curiosament, te-
nint en compte que ell era un enamorar 
de l'arr románic, era l'estatua del Crist 
jacent d'en Domenec Fita. Considerava 
que alio sí que era art modern. 

XL'VÍ Plana.s 
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